

**MINISTRY OF EDUCATION OF THE REPUBLIC OF BELARUS
BELARUSIAN STATE UNIVERSITY
FACULTY OF INTERNATIONAL RELATIONS
Department of International Law**

Annotation to the master's thesis

**ONLINE DISPUTE RESOLUTION IN CROSS-BORDER E-COMMERCE:
TRENDS AND PERSPECTIVES IN CHINA**

Pang Xinyue

Scientific supervisor –
PhD, Associate Professor
D. L. Davydenko

Minsk, 2024

ANNOTATION

1. Structure and scope of the master's thesis: 44 p., 51 sources.

2. Keywords: ONLINE DISPUTE RESOLUTION, ONLINE MEDIATION, ONLINE ARBITRATION, E-COMMERCE

3. The content of the work

Object of the study is legal relationships in the field of online resolution of disputes arising in e-commerce.

Subject of the study is the Chinese domestic legislation, online platforms dispute resolution rules, working papers and other documents of international organizations.

The aim of the thesis : to identify trends and perspectives of online dispute resolution in cross-border electronic commerce as regards Chinese law and practice.

Methods of research: theoretical overview analysis, synthesis, legal comparison, historical comparison.

Results: The results of the thesis can be used to help Chinese organizations involved in cross-border e-commerce dispute resolution develop procedural rules in accordance with the principles of fairness, diversify the resolution of jurisdictional disputes, and find many ways to cope with the problem of applying conflict of law rules. Relevant authorities will also be able to take this research into account when developing procedural rules consistent with the principles of fairness. *Reliability of materials and results of the thesis:* The materials used and the results of the thesis work are reliable. The work was done independently.

Recommendations for the use of the results: The results of the diploma work can be used to help China's cross-border e-commerce online dispute resolution-related organizations to design procedural rules in line with principles of justice, diversify the resolution of jurisdictional disputes as well as multiple ways to cope with the conflict of law application issues. The relevant agencies as well can take into account the research results to design procedural rules that are consistent with principles of justice.

АННОТАЦИЯ

1. Структура и объем дипломной работы: Страниц 44, 51 источник.

2. Перечень ключевых слов: Онлайн-разрешение споров, онлайн-медиация, онлайн-арбитраж, электронная коммерция

3. Содержание работы

Объектом исследования являются правоотношения в сфере онлайн-разрешения споров, возникающих в электронной коммерции.

Предметом исследования является внутреннее законодательство Китая, правила разрешения споров на онлайн-площадках, рабочие документы и другие документы международных организаций.

Цель дипломной работы : выявить тенденции и перспективы онлайн-урегулирования споров в трансграничной электронной торговле с точки зрения китайского законодательства и практики.

Методы исследования: теоретический обзорный анализ, синтез, правовое сравнение, историческое сравнение.

Результаты: В данном исследовании обобщен передовой опыт международных организаций и ряда стран, и отмечается, что при создании УСО в трансграничной электронной коммерции Китай может начать с законодательных аспектов, придав им характер пилотного проекта, усилить раскрытие информации и надзор, а затем разработать правила УСО, соответствующие характеристикам УСО и удовлетворяющие требованиям процессуальной справедливости; и отвечать на споры о юрисдикции с учетом принципов законодательства и автономии сторон. В этом исследовании также собраны трудности, с которыми сталкивается онлайн-урегулирование споров в трансграничной электронной коммерции в Китае, а также тенденции и перспективы будущего развития.

Достоверность материалов и результатов диссертации: Использованные материалы и результаты дипломной работы являются достоверными. Работа выполнена самостоятельно.

Рекомендации по использованию результатов: Результаты дипломной работы могут быть использованы для того, чтобы помочь китайским организациям, занимающимся разрешением споров в сфере трансграничной электронной коммерции, разработать процессуальные правила в соответствии с принципами справедливости, диверсифицировать разрешение юрисдикционных споров, а также найти множество способов справиться с проблемой применения коллизионных норм. Соответствующие ведомства также могут учитывать данное исследование при разработке процессуальных норм, соответствующих принципам справедливости.